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V septembru, ko bo za
zvonil šolski zvonec, bo spet 
več praznih klopi na porab- 
skih osnovnih šolah. Na os
novni šoli v Stevanovcih 
imajo trenutno v osmih ra
zredih 60 učencev, 11 
osmošolcev bo ob koncu 
šolskega leta zapustilo šol
ske klopi, jeseni pa bodo 
imeli v prvem razredu le 9 
učencev. Gornjeseniška šola 
ima v tem učnem letu 104 
učence. Po podatkih ravna
teljice omenjene šole bo pri
hodnje leto število otrok 
padlo pod sto. Padec števi
la slovenskih otrok je naj
bolj očiten na monoštrski 
šoli, kjer so imeli v letu 
1985 120 otrok, trenutno 
jih je približno polovica.

Poleg tega so se porab- 
ske osemletke po lokalnih 
volitvah našle v finančnih 
težavah, kajti novi sistem fi
nanciranja je neugoden za 
majhne šole. Sole namreč 
dobivajo sredstva glede na 
število otrok.

Posledice zgrešene poli
tike (približno pred 20 leti 
so centralizirali šole po vsem 
Madžarskem) se kažejo vse 
močneje. Z ukinitvijo vaških 
osemletk je del porabskih 
vasi (Slovenska ves, Sakalov- 
ci) zgubil svojo maloštevilno 
inteligenco. Svojčas na va
ških šolah v Porabju sploh 
ni bilo vprašljivo, ali se bo 
otrok učil materinščine ali 
ne? Na novi osnovni šoli v 
Monoštru je otroke treba 
prijaviti za slovenski jezik. 
Vrsto let se je dogajalo, da 
so imeli v prvem razredu le 
2—3 učence, ki so jih 
starši vpisali k slovenščini. 
V tem letu je bolje kazalo, 
kajti v mali šoli v Sloven
ski vesi imajo trenutno 14 
otrok. Na prvi dan vpisa 
so starši prijavili k slo
venščini vseh 14. Potem se 
je pa zgodil neki "čudež", 
kajti na drugi dan je večji 
del teh staršev spremenil 
svoje odločitve. Tako imajo 
trenutno na tej šoli 6 otrok, 
ki naj bi se jeseni učili

Prazne klopi

Žalostno je videti prazen razred in prazne klopi. Ali čaka taka usoda 
šolo v Sakalovcih? Foto: T. Standor

Drugič v 
parlamentu!

24. aprila 1991 je v madžarskem parlamentu Jozsef Antall, 
predsednik madžarske vlade, sprejel predsednike narodnostnih 
zvez na Madžarskem. Gospod predsednik je seznanil goste s 
stališčem vlade do narodnostnih manjšin. Pogovor je tekel tudi o 
narodnostnem zakonu, na katerega že dolgo čakamo. Pogovori na 
visoki ravni kažejo, da mora Madžarska, če hoče "v Evropo", 
izpolniti svoje dolžnosti do manjšin. Predsednik Zveze Slovencev 
na Madžarskem Jože Hirnok je gospoda Antalla opozoril na nuj
nost mejnega prehoda Gornji Senik—Martinje.

Datuma o odprtju mejnega prehoda tudi tokrat nismo zvedeli.

slovenščino v prvem razre
du. Sicer pa se, kot smo 
zvedeli od ravnatelja 2. os
novne šole Csabe Kotlarja, 
lahko to število do jeseni 
še zniža, kajti starši si lahko 
do septembra še premislijo. 
"Sola ne misli prisiliti star
šev, naj vpišejo otroke k slo
venščini," nam je pove
dal gospod ravnatelj.

"Starši imajo pravico, da 
se sami odločijo, kaj je v 
interesu njihovega otroka." 
Prepustimo vse mili volji 
staršev?! Problemi so pri
šli na dan tudi na podružni 
šoli omenjene osemletke, v 
Sakalovcih. Na to šolo hodi 
približno 10 otrok od prve
ga do tretjega razreda. Uči 
jih en sam učitelj. Ti otroci 
nimajo zagotovljenega 
popoldanskega varstva, niti 
malice, niti kosila. Da o op
remljenosti šole niti ne go
vorimo! Starši prvošolcev v 
Sakalovcih bi želeli, da nji
hovi otroci (gre za 4 otro
ke) začnejo obiskovati osno
vno šolo v Monoštru, kajti 
z uspešnostjo podružnice ni
so zadovoljni. Ravnatelj 
monoštrske šole je kritiko 
staršev na račun strokovne 
ravni zavrnil in dodal tole. 
"Položaj v Sakalovcih je pre
cej zapleten. Podružnica 
strokovno spada k nam, 
upravno in finančno pa k 
vaškemu samoupravnemu 
organu. Za oskrbo in pre
hrano otrok bi moral poskr
beti omenjeni organ. Torej 
se mora vas sama odloči
ti, kaj bo z omenjeno šolo."

Na nekatere stvari in dej
stva ne bi smeli pozabiti! Če 
bo ukinjena šola v Sakalov
cih, bomo imeli v kratkem 
podoben položaj kot v Slo
venski vesi. Vodstvo nove 
šole v Monoštru pa ne bi 
smelo pozabiti na dejstvo, 
da so šolo gradili z na
menom, da bo dvojezična 
(madžarsko-slovenska, mad- 
žarsko-nemška) osnovna šo
la.

M. Sukič



ZA NAS JE POMEMBEN 
VSAK DINAR

"Tudi Pomurska banka, 
d. d., v Murski Soboti je 
zainteresirana za odprto me
jo, kajti to bi pripomoglo k 
prelivanju sredstev. Normal
no gibanje bi povečalo gos
podarsko moč teh krajev" — 
nam je povedal gospod Haj
dinjak, direktor banke.

Pomurska banka, d. d., 
spada med srednje velike 
banke v Jugoslaviji oz. Slo
veniji, po obsegu poslovanja 
in boniteti pa v zgornjo po
lovico slovenskih bank. Ima
jo 17 enot. Informativne 
centre najdemo v vseh 
občinskih središčih. Novo 
enoto so odprli v Morav
skih Toplicah. Imajo prib li
žno 350 zaposlenih. Zgodo
vina banke sega še v prej-

Trno (zelo) so veseli b ili, 
ka so leko domau šli, ža
lostni so pa b ili zatok, ka 
so mogli tisto dobro liistfo  
tan pistiti. 28. septembra 
večer so se spatjivali. En 
den pa eno nauč so se s cu- 
gom vozili. Da so v Som- 
botel prišli, so šli na po li
cijo, a j njin dajo parvico 
(izkaznico), ka teko domau 
dejo. Tan so njin povedali, 
ka teko kamakoli dejo, samo 
domau v mejni pas (hata- 
rsšiv) ne j.

Njina duga paut se je  pa 
začnita. 2 dni so spali v 
bagauna (v vagonu). Tan so 
se srečali z adnin spoznan- 
con, steri njin je pomago. 
Tč je emo enoga padaša 
(prijatelja) na Taplanszent- 
kereszti, steri je  bijo direk
tor državnoga posestva (šlla
m i gazdasag). Tan so tie 
dieto dobili.

Domau, domau! Tau njin 
je  sigdar po glavi ojdlo. Šli 
so v Sombotel pa so se mo
lili, aj je  domau pistijo, če 
samo za eden den. Tie so 
njin dupistili 48 vor. Z  
radostjo so se parpravlali na 
paut, z voko žalostjo so na
zaj prišli. Doma v vesi je  
mulatšag (veselica) bijo. Oni 
so tč šli na bal. Tan so č iil i

šnje stoletje, po vojni je na
stala Komunalna banka, po
tem Komercialna banka in 
Temeljna pomurska banka. 
Približno leto poslujejo kot 
delniška družba.

— Kakšne storitve ponu
jate?
"Ponujamo storitve kot 

banke povsod po svetu. To 
so storitve pri zbiranju sred
stev, pri plasmajih za naše 
varčevalce. Posebno pozor
nost namenjamo varčeva
nju in varčevalcem, tako d i
narskim kot deviznim. 
Seveda ljudje — glede na 
razmere v ekonomski poli
tik i in stabilnosti v državi — 
dajejo prednost deviznemu 
varčevanju, ker čutijo, da 
manj zgubljajo. Ob taki kri-

(slišali), da je  eden prejdjan 
z vesi p ito  drugoga: "Ka 
pa tej tu iščejo?" Tisti 
drudji je pravo: "O n i so svo- 
baudni, leko dejo kama štje- 
jo  (hočejo)!"

Kama pa? Nazaj na pose
stvo (gazdasagba). Tan so je 
trno radi meli, ka so flajsni 
(pridni) bili. Starejša dejkla 
si je tan svoj par ziskala pa 
se je  tan oženila. Ena se
stra je živa la na Židova (pri 
Monoštru). Dobila je dovo
ljenje (engedelv), ka je  leko 
mater k sieba pielala. Naj- 
menkša č i je  sama ostala 
pa se je  mantrala po svejti 
od enoga posestva do dru
goga.

Prišo je oktober leta 
1956, da so prajH, ka 
sikšoga morajo domau pisti
t i  pa sikšoma fse nazaj 
dati,

Domau so priš li novem
bra mejsaca leta 1956 veno 
prazno kučo, dej je  eštje

zi pa so ljudje delno zgubili 
zaupanje v banko, čeprav 
banka ni nič kriva. Moram 
povedati, da smo do zdaj 
izpolnili vse obveze do naših 
komitentov. Do varčevalcev 
seveda nismo mogli izpolniti 
vseh obvez. To velja pred
vsem za devizno varčevanje, 
kajti Narodna banka nam 
dolguje precej deviz. To pa 
ne pomeni, da devizne vloge 
niso varne. Pri nas imajo 
ljudje nad 75 odstotkov 
vseh hranilnih vlog v devi
zah. Tisti varčevalci, ki so 
zaposleni v tu jin i, imajo že 
več kot desetletja denar 
pri nas — imajo relativno 
velike zneske — so dobri 
varčevalci, ne delajo panike, 
kajti mnogokrat ne dvignejo 
niti obresti. Želimo dobre 
odnose z vsakim varčeval
cem, seveda tudi z dinar
skimi. Za nas je pomemben 
vsak dinar, saj ni dovolj, 
če imamo devize. Mi mora
mo dinarje pretvoriti in ob
račati."

eden cvek nej bijo. Niš- 
tja (noben) njin je  nika 
nej nazaj dau. Znauva sol 
mogli žita k zač niti. Najbola. 
žalostno je  pa tau bilau,, 
ka so viedli sto (kdo) se 
je  podpiso, da so je odpie- 
lali. Sikši den so ga srečali, 
dapa mogli so t i  jo  (tiho) 
b iti, ka so se bodjali (bali).

+ + + + + + +

"Dragi Slovenci! Eš
tje vieč lagvoga se van 
zatok nej povedala, ka 
se m i eštje itak bodjimo, 
Ta žalost pa ta bojaz- 
nost da nas do groba 
sparvajaia (spremljala). 
Tie se dokonča naša du
ga, duga paut."

Zapisala: 
Katarina Hirnok 

(konec)

SKUPIMO S T A L I
ŠČE VO DSTEV ZVE  
ZE SLO VENCEV NA  
M A D ŽA R SK EM  IN 
POMURSKE M A D 
ŽARSKE N A R O D 
NOSTNE SAMOUP
R AVNE SKUPNOS
T I LE N D A VA  DO 
ODPRTJA M EJNIH  
PREHO DO V NA  
S LO V E N S K O -M A D - 
ZA R S K I MEJI, 
SPREJETO NA SRE
ČANJU V  MONOŠ
TRU 29. A PR ILA  
1991.

Z željo, da še bolj 
pospešita sodelovanje, sta 
se sestali vodstvi Zveze 
porabskih Slovencev in 
Pomurske madžarske na
rodnostne skupnosti in se 
dogovorili o najnujnejših 
skupnih aktivnosti, po
membnih za obstoj in ra
zvoj obeh narodnosti. 
Skupaj so namreč ugoto
vili, da bo predvsem za
radi podobnosti proble
mov nekatere dejavnosti 
nujno izvajati skupno oz. 
vsaj skupaj načrtovati.

Poleg konkretnih pre
dlogov neposrednega so
delovanja sta se vodstvi 
odločili, da tako mad
žarski kot slovenski ob
lasti posredujeta skupno 
stališče do odprtja mej
nih prehodov na mad- 
žarsko-slovenski meji.

Za obe narodnosti je vi
talnega pomena, da bodo 
v najkrajšem času odprti 
nekateri že večkrat pred
lagani mejni prehodi 
(Martinje—Gornji Senik, 
Pince—T ornyiszentmik- 
los, Prosenjakovci—Mag- 
yarszombatfa).
Kljub dosedanjim opozo
rilom na žalost ugota
vljamo, da pristojni drža
vni organi niso storili 
dovolj za uresničitev teh 
predlogov. Zato zahteva
mo, da ustrezni organi v 
najkrajšem času pripravi
jo vso potrebno doku
mentacijo ter zagotovijo 
tudi tehnične in mate
rialne možnosti za do
končno odprtje.

Obe vodstvi ponovno 
opozarjata, da se v Evro
po lahko pride le z od
prtimi mejami in z reše
nimi narodnostnimi vpra
šanji.

SE V L A D A  
MAJE ? (1.)

Na slovensko vlado je v 
zadnjem obdobju letelo veli
ko očitkov in tudi zahtev, 
da bi zamenjali nekatere 
ministre. To se je zdaj 
tudi zgodilo, vendar pa 
je bilo presenečenje, da seje 
predsednik vlade Lojze Pe
terle odločil, da najprej 
zamenja ministra za informi
ranje Staneta Staniča. Na 
njegovem stolčku ga je 
zamenjal Jelko Kacin, dose
danji namestnik slovenskega 
ministra za obrambo.

SE V L A D A  
MAJE ? (2.)

Nekaj dni po prvi zame
njavi je sledil še prvi odstop. 
Tega je ponudil podpredsed
nik vlade dr. Jože Mencin
ger, ki je bil zadolžen za 
gospodarsko področje. Nje
gov odstop naj bi bil pove
zan tudi z razmišljanji har
vardskega profesorja Jeffre- 
ya Sachsa, ki je kot sveto
valec slovenske vlade ponu
dil drugačne rešitve pri ob li
kovanju slovenske gospodar
ske politike, predvsem pri 
pripravi nekaterih sistem
skih zakonov.

SLOVENSKO  
DRUŠTVO  ZA  

M EDNARO DNE  
ODNOSE

V Ljubljani je bilo usta
novljeno Slovensko društvo 
za mednarodne odnose. V 
njem naj bi se zbirali tisti 
Slovenci, ki jih zanima zu
nanja politika in ki lahko s 
svojo dejavnostjo prispevajo 
k boljšemu mednarodnemu 
položaju Slovenije v svetu. 
Za predsednika so izvolili 
nekdanjega diplomata Rudi
ja Čačinoviča.

ODCEPLJENO
POMURJE

Stavke postajajo tudi v 
deželi ob Muri vse bolj po
gost pojav. Mnoga podjetja 
so v zelo slabem položaju, 
nekatera pa so že šla v ste
čaj, tako da je zdaj v Pomur
ju že več kot 7000 ljudi 
brez dela.

Pred dnevi so stavkali tu 
di delavci gornjeradgonskega 
AR—transa. Zahtevali so od
stop vodstva krovnega po
djetja, in to tako, da so s 
svojimi tovornjaki zaprli 
mnoge ceste ter za nekaj ur 
ohromili ves promet v Po
murju, ki je bilo tako nekaj 
časa resnično odcepljeno od 
preostale Slovenije.

Pomurska banka d.d. 
Murska Sobota

Pravi naslov 
za denarne zadeve

"Pravljica” o dobrih 
ljudeh

"O , KAKO JE DUG A, DUGA P A U T .. ." 

( 4 . )
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Boga ino Marijo 
fkradnili

NEKAJ BI VAM RAD POVEDAL,

SAJ TO ZDAJ NI VEČ GREH, 
DOLGO SEM OKLEVAL,

NA SENIK SE BOM ODPRAVIL
SPET.

Posnetek je nastal ob žegnanju križa v Števanovcih
Foto: Anikó Székely

Inda svetja so tak 
šagau meli praviti o ka
kšen velkon tauvani, ka 
te bi eške Kristuša doj s 
križa fkradno. Bi, če bi 
sa nej bojo, ka f tistoj 
minuti v žardjavi pekeu 
spadne.

Cajti so sa na žalost 
fejst spremenili. Več ranč 
Boža mati nema mera, pa 
Kristos na križi tö nej. V  
djaseni 1989 so pokradnili v 
našon ^Porabji tri Marije. 
Eno z Zülinoga križa, drugo 
z veškega križa na Verici, 
tretjo pa na Gorenjon Siniki 
par Križi.

Lani v djaseni so gau
n a re  pá ojdli po Verici. En 
večer je veričkoga lončara 
(Karela Dončeca) sinej špaj
sno bilau, ka je žalezen ob- 
rauč kauti Kristoša že fküp  
büu zvogiban. Pod križon je 
najšo eno žago pa nikšo 
drugo šker tö. Te je domau 
üšo pa je parneso 200-col- 
ske cveke pa je nazaj doj- 
zakovali, ka je tarbölo.

Da je drugi zranek mlej
ko pelo f  Stevanofce, je 
Kristoš eške na križi büu. 
Da sa je nazaj pelo, ga več 
era-slapa nej bilau. Jezoši 
nej dojšlo, ka so ga z velkimi 
cvekami na križ parbili, Zdaj 
so te njagvo bolečo tejlo  
eške z žagof dojzožagali. 
Tau sa pozabo vöopitati, če 
sa tisti zranek nej obliskalo 
pa nej gron mlato. . .

— Dja sa tistoma, šteri 
je Kristoša doj zožago, lagvo 
nikanej žajejla — so mi par- 
povejdali Žülina mati na Ve
rici —, samo sa si mislila, 
vej Baug sa zgledne nanga! 
Pa je tak bilau. Dja sa že 
več kak 83  lejt stara, pa na 
ponin, ka bi stoj kaj takše 
delo!. . . Tak dobro, ka sa 
je b u jo !.. .

Tisti, šteri je tau zadeno, 
je buu z Monošra doma, de
lo je v Zidanoj fabriki, 
te je tri lejta zaprejti büu. 
Da sa je vöoslaubodo, pa sa 
je "specializiro" na tau, ka 
je po več mejstaj Kristoše 
doj s križe žago. Te sa je 
gnauk nej dugo po verič- 
kon kriminali pelo nikan z 
autonon pa sa je f  Sárvári 
bujo (ubil). V  njagvon auto
ni so najšli dvauje raspatké. 
Eno nej bilau tisto z Verice.

Lüstvo je za en malo za
čnilo gučati, ka so prej 
te djaušovi podje (Rom i) na 
Stajerskon odavati te križe. 
Nakak je veričkoga calau 
prej vüdo par Sv. Križi v 
Avstriji. Drugi tak vejo, ka 
je za lesenoga Jezuša, štero
ga so 79. 1§ta gorposvečali, 
dabau na Stajerskon calau 
en auto! (Za nauvoga, 
šteri je iz kamla, so Zdaj 
plačali 3 .500  forintov, za 
Marijo iz gipsa pa djazerko.
Zatau dvauje pa buma ranč 
en picikli na.dobite!) Ovak

pa, ka so rejsan s temi 
Kristoši delali, eške djanau 
na vejmo, ka policija eške 
nej končala svojo delo.

Krištoš pa Marija! Što si 
je brodo, ka mo gnauk svej
ta s krijžami tö križe meli?!

Francek Mukič

B E R I T E

P O R A B J E

V  Železni županiji je imela 
skoraj vsaka vas že pred leti 
vaški vodovod. Eno od redkih 
obm očij, kjer so še pred kratkim  
uporabljali stare "studence4', je 
bilo Porabje.

"Studenčnica" te najbolj od
žeja, vseeno pa je lepše in 
udobneje, ko odpreš pipo in ti 
priteče čista voda. Zaradi tega 
so pred tremi leti na Dolnjem  
Seniku ustanovili Združenje za 
gradnjo vodovoda. Predsednik je 
Martin Ropoš, župan Gornjega 
Senika.

— Da ste začeli zidati vaški 
vodovod? *.

"Tau se je začelo pred trejmi 
lejtami. Fse tri vasice smo najpr- 
ven gor poiskali pa smo držine 
pitali, če bi meli vodovod. 300 
taših držin je bila, šteri so pra- 
vli, ka plačajo za vodau. Tau je 
bilau decembra 88. leta. Fsak je

Ob večernih potepanjih po 
Srebrnem bregu sem poslušal 
zvon iz doline. Tu in tam je 
veter prinesel val melodije in 
lučke po obronkih so naznanja
le temo.

Bil je to  čas, še ne tako da
ljni, ko sem kot fantek spoz
naval okolico in nisem mogel 
razumeti, kako je tu  nekje v 
gozdu konec sveta.

Zdaj že skoraj leto "delov
no" zahajam tja , kamor sem ne
koč le gledal in si (z drugimi) 
prizadevam, da bi lahko v so
sednjo vas šel peš in se ne vozil 
uro in pol z avtomobilom. Ta 
zapis naj bi bil nekakšna kroni
ka teh prizadevanj.

Daleč je že lanski marec. Za 
kak povprečen dogodek dovolj 
daleč, da bi lahko utonil v po
zabo.

A če boš kogarkoli, ki je 
bil takrat zraven, spomnil na 
lanski 18. marec, se mu bo ob
raz razvedril in srce raznežilo. 
Se en dokaz, kako enkratno, 
dolgo pričakovano in preprosto 
prisrčno je bilo srečanje nas 
sosedov. In v tistih kratkih 
uricah, v radoživem nedeljskem 
popoldnevu so se rodile po
membne stvari. O vsem, o če
mer smo ločeno sanjali, smo se 
lahko zdaj pogovarjali , ovire so 
padle, za stik bratov ne bo ni
koli več meja.

Če smo prvi hip morda neza
dovoljni, da meja še vedno ni 
odprta, moramo vseeno priznati, 
da smo zadnje leto storili pre
cej korakov naprej.

Dočakali smo zgodovinski 
15. avgust, dan odprte meje, ko 
smo se znova srečali, tokrat v 
še večjem številu, in dokazali 
vsem, ki so morda še dvomili, 
da je prehod prepotreben. Na 
stotine rokovanj, objemov.

mogo plačati 10 procentof od 
stroškov (koltseg), drugo smo 
dobili na paus£dbo od banke. 
Delati so začnili 1989 leta. Naj- 
prven so vlejkli vodau od Va- 
raša prauti Sakalaufcon, po tis- 
ton do Dolenjoga Sinika. Zdaj 
pa delajo na Gorenjon Siniki. 
Te' mejsec končajo. Pa eške 
tau! Od tistogamau, da smo zač
nili, je fciij prišlo eške 50 držin. 
Tak, ka da melo zdaj f  trej vas- 
nicaj 350 držin vodovod!"

— Kelko je tau koštalo? 
Kak so lidge plačuvali?

"Fsakša drži na je fse fkiiper 
28 gezero forintof mogla plača
ti. Najprvdn od 10 do 20 pro
centof, kak je sto plačo emo. 
Tisti, šteri menje služijo so 
2.800 forintof plačali, šteri pa 
več, so 7 gezero forintof plačali 
na gnauk. Drugo pa 300 forin
to f na mejsec."

poljubov, na tisoče toplih besed 
in vročih želja. Sorodnikov, 
znancev, prijateljev, zgolj Slo
vencev.

Slovenska reka se je zlila v 
mogočen tok in se valila v obe 
smeri na hitrico pripravljene ce
ste. Ceste od Martinja do Go
rnjega Senika. Tiste ceste, ki je 
toliko časa vabljivo samevala. Še 
zdaj čutim  v nosu tisti omami 
prah z "naše ceste", ko sem se 
prvič v življenju peljal do sose
dnje vasi res amo 2 in ne 70  
kilometrov. In še dolgo sem se 
vozil naokoli z blatnim avtom, 
kajti tista rumena zemlja je bila 
moj spomin na slovensko sveto 
mašo na Gornjem Seniku.

Čez dva tedna, 2 . septembra, 
smo se spet množično srečali. 
Tokrat ob tromejniku na sreča
nju miru in prijateljstva treh 
dežel.

Na božični večer smo se sku
paj zbrali v seniški cerkvi ob 
polničnici. Še en lep večer v 
prijaznem okolju. Za veliko noč 
pa je bila meja odprta v soboto 
in nedeljo. Znova smo skupaj 
verski in naš praznik poveličali 
ob slovenski maši in izrabili 
priložnost za nova srečanja, 
znanstva.. .

To so nekako odmevnejši 
dohodki, plod našega sodelova
nja in večjega razumevanja slo
venskih in madžarskih oblasti.

Vmes pa je bila še cela vr
sta priložnostnih srečanj (obisk 
predsednika Kučana v Porabju, 
ustanovitev Zveze Slovencev.. .) 
pa sestankov in dogovarjanj.

Ob tej priložnosti bi se 
vam vsem skupaj rad zahvalil 
za prijaznost in gostoljubnost; 
vedno smo se počutili kot do
ma.

Srečko Kalamar

— V  našoj županiji smo mi 
skurok slednji, šteri smo vo
dovod dobili.

"Tau je istina, f  slednjon 
minuti smo začnili, ka nej 
gviišno, ka bi zdaj peneze dobi
li. Vodovod je stau približno 
50 milijonof forintof, lustvo je 
s toga plačalo 10 m ilijonof."

— Ka pa drugi penazge?
"Tau je županija dala. Tau

leto smo pa prosili dva mili
jona od ministrstva."

— Ka pa pravijo lidge?
"Ge mislin, ka je liistfo ce- 

lau (zelo) zadovoljno. Radi so, 
da majo vodovod. Na Gorenjon 
Siniki je že lani dosta takših 
iž bilau, ka so nej vode meli. 
Mogli so od tretjoga ali štrtoga 
sausada vodau nositi."

M.S

"Teče mi voda..." iz pipe

PORABJE, 9. maja 1991
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LOJZE KOZAR:
Korenine mojega življenja

Odlomki

Zdaj vem, da se iz cjlobin 
vsemirja vračam domov. Ze slu
tim za seboj trhle late plotu na
šega ogradca. Zadaj, nekoliko 
više v hrib, je naša hiša in kakor 
v sanjah slišim babico, kako 
odganjajo kokoši od stene, ki so 
jo pred kratkim prebelili, pa jim 
jo kokoši vedno znova nače
njajo. Njihov globok starčevski 
glas se meša z mukanjem telička 
v hlevu, z zamolklim in vročim 
glogotanjem ognja na ognjišču 
in vidim, čeprav ne gledam tja, 
kako rdečerožnati plameni 
ližejo izza trinožnika sajast star 
pisker v žični mreži, v katerem 
sika, cvili, vre naša opoldanska 
jed, slišim, kako v enakih pre
sledkih pljuskne nekaj čez rob 
piskra, kakor obilen pljunek, da 
od užaljenosti zavrešči žerjavica, 
ki se ji z zahtevnimi glasovi pri
družijo še pujski v hlevu s svo
jimi ref ref, da se jim listje na 
naši češnji hahlja in iz dremavice 
zbudi lahen opoldanski veter, ki 
zaveje čez trave, se upre ob živo 
mejo in lahno pihlja v stoti- 
soče luknjic slame na naši stre
hi, da vse to zapoje, zašušti, 
zabrni, zagruli, zaječi in zajo
ka obenem s toliko milino, da 
imam takoj povodenj v očeh, 
saj poje tudi Srebrni breg in vsi 
gozdovi okrog naše vasi, zapele 
so vse ptice pod našim nebom, 
od ščebetajočih vrabcev do po
hlevnih senic, čudeče se lasto

vice, ki se kar naprej pritožu
je: Lani znosila sem polne lon- 
čiče, polne piskriče, letos pa na
šla sem dreeek! in pojejo mu
šice in čmrlji, metulji in kačji 
pastirji s svojim svileno se le
sketajočim napevom, pojejo pre
glasno, in rezgetajoče žabe in 
neslišni kuščarji, ki raztegujejo 
svoje golše v mirnem, enakomer
nem taktu, poje naša mačka na 
pragu in grlica na strehi, pojejo 
drobne meglice na nebu in an
geli nad njimi, pojejo vse štiri 
križeve stranice na grobu moje 
matere podolgem in poprek čez 
ves svet turobno, pretresljivo pe
sem: Circumdederunt me gemi- 
tus mortis — Obdalo me je 
smrtno vzdihovanje in potem t i
sti izsiljujoči, tolikokrat se 
ponavljajoči krik človeškega rev
nega, zapuščenega srca: Comine, 
Domine, suscipe, suscipe spiri- 
tum meum — Gospod, Gospod, 
sprejmi, sprejmi mojo dušo! 
Ni treba razumeti, kaj pojem, 
dovolj so temni glasovi besedila 
in v smrtnem trpljenju daveča 
se melodija, pojem nekaj, česar 
ni še nihče nikdar pel, in pojem, 
ko jokam, in pojem od vzhi
čenja in blaženosti, ker je svet 
tako lep, ker je ves svet ena 
sama pesem, en sam zvok, en 
sam vrisk, ena sama radost in v 
tej radosti ena sama ogromna 
solza; pojem brez besed, ali 
bolje, z besedami, ki jim sam ne

vem pomena, saj niso besede v 
pravem pomenu, ampak so izraz 
notranje srčne pretresenosti, po
jem, čeprav je moj ata v vojni in 
v neprestani smrtni nevarnosti, 
ali pa pojem prav zato, pojem 
kljub temu, da so nam včeraj 
orožniki odvlekli zadnjo vrečo 
pšenice, ki so jo babica zakopa
li v kleti, da bi imeli jeseni kaj 
sejati, pojem kljub črni obleki 
večine žensk v naši vasi, ki ža
lujejo za svojimi sinovi in mo
žmi, saj tudi one pojejo v joku 
za padlimi nekje v Karpatskih 
gorah. Kljub vsemu pojem, saj 
pojejo tudi na pogrebih, kjer se 
razjokam že pri prvi kitici, ko 
voj dvigne svoj pretresljivo tre
soči se glas in se povzpne čez 
vse druge tako žalostno, tako 
boleče, da me bolečina v srcu 
skoraj izniči in bi najraje pobeg
nil in se doma skril v babičin 
kot, pa ne morem proč, moram 
poslušati to presunljivo trepe
tajočo žalost in jo užiti do pos
lednjega drobca. V mrtvečih 
pesmih je sploh neka tema, 
obupa se dotikajoča žalost. 
Temnomodra je in iz temine 
le tu in tam preseva nekoliko 
nebesne vedrine, kajti barve in 
zvoki gredo skupaj, kakor nedo
ločljivo gredo skupaj zvoki in 
gibanje, potemtakem pa gredo 
nerazdružljivo z roko v roki tudi 
gibanje in barve.

Lidgé sé naraudijo, sé že- 
nijo pa margéjo f  Taranyi 
tö. Inda so ranč taše šege 
meli, kak mi. Strina Mariš

ka so tak parpovejdali:
— Mrtveca so oblekli f  

čarno aj bejlo. Nej je vö 
bilau dano, koma, kakšen

gvant dajo. Inda so stare 
žene bole znale brečati. Ka 
so fse škrinjo pokale:

"Jajaj, dragi moj mauž, 
ka si me tü nijau. F kon si 
me nijau. Pa zakaj?"

Pa etak, pa tak. Pa je 
preveč breka (djaukanje) bi
la. Te so preveč kričali. Zaj 
je fse drügač. Zaj lepau 
pride ono, ka mergemo, pa 
nede nas več!

Margemo, pa nede nas 
več?

O Slovencih f  Taranyi bi 
eške dosta leko pisali. Dosta 
stare šege poznajo eške. 
Stari. Da stari margéjo, Slo
venci f  Taranyi, v župani
ji Somogy več nede. Mi f 
Porabji tö tak zopodimo, če 
naše mlajše nemo slovenski 
fč ili, če njin nemo parpo
vejdali, kak so inda naši 
stari živeli.

Marija Kozar

TELEVIZIJO IMAMO

PORABJE, 9. maja 1991

— Kje se je rodila ideja za 
gradnjo osrednje antene?

"Nekaj mladih se je zbra
lo v Slovenski vesi in začeli 
smo se pogovarjati o možno
stih za sprejem satelitskih 
programov. Naprosili so me, 
naj bi prevzel organizacijo, 
oziroma bi poiskal kakšno 
firmo, ki se s tem ukvarja. 
Tako sem naletel na Elek- 
tro iz Sombotela, oni so po
nudbo sprejeli."

— Koliko bo morala vas 
plačati, ali imate že konkre
tno ceno za izvedbo? Koliko 
družin se je prijavilo?

"Elektra je postavila ce
no in mi smo na podlagi te
ga pogodbo podpisali. Gra
dnja osrednje antene bo sta
la 1,5 milijona forintov za 
100 družin, to pomeni 
15.000 forintov na družino. 
Do zgraditve se lahko vklju
čijo še druge družine, potem 
bo vsota manjša. Denar bo 
treba vplačati v dveh obro
kih, polovico (7.000 forin
tov) so vplačali že skoraj 
vsi."

— Zanima me, če že 
kaj delajo in kdaj lahko 
pričakujemo, da bodo kon
čali?

"Zdaj polagajo glavni ka
bel. Antena bo na stavbi 
nekdanje osnovne šole, kjer 
je otroški vrtec. Glavni ka-

Nekoč so ljudje ob večerih sedeli v kuhinji okrog mize ali peči. Pogovarjali so se ali 
celo kaj manjšega delali. To je bilo že zdavnaj. Danes ljudje, tako mladi kot starejši, sedijo 
pred televizorjem. Ni več tistega družabnega življenja, vaške šege izumirajo, tehnika prodi
ra tudi v porabske vasi, v tem primeru v Slovensko ves.

Ferenc Meggyes, šef trgovine s tehničnim blagom v Monoštru, je bil pobudnik in organi
zator gradnje osrednje antene v Slovenski vesi.

bel so že potegnili do sre
dine vasi. Približno čez tri 
mesece bodo končali. Z Ele- 
ktro smo se zmenili, da bo
mo imeli s to osrednjo an
teno možnosti za sprejem 
šestih zemeljskih (Budim
pešta 1, 2, Avstrija 1, 2 in 
Slovenija 1, 2) ter treh 
satelitskih programov (RTL, 
PLUS 7, SAT 1). Do kon
čne zgraditve bo mogoče 
dobiti še več satelitskih pro
gramov."

— Slišala sem, da ste 
prosili Zvezo Slovencev na 
Madžarskem, da bi vas pri 
načrtu finančno podprli. Od 
kod ideja?

"Možnosti za gledanje 
programov televizije Slove
nija so v vasi neugodne. 
Nekateri dobijo samo prvi 
program, drugi pa drugega. 
Z dograditvijo osrednje 
antene bi te probleme reši
li. Zato sem se odločil.

da poiščem predsednika 
Zveze Slovencev na Madžar
skem in ga prosim za f i
nančno podporo, saj smo 
narodnostna vas in ljudje 
radi gledajo slovenske odda
je. Predsednik mi je oblju
bil, da bodo prošnjo prete
htali in po možnosti poma
gali."

— Kaj mislite, kako bo ta 
"nova tehnika" vplivala na 
življenje v vasi?

"To bo za vas pomeni
lo veliko, kot vsaka nova 
stvar. Znano je, da se 
ljudje v vasi ukvarjajo s po
ljedelstvom. Starejše ljudi 
muči nespečnost, tako bodo 
imeli možnost, da bodo lah
ko gledali oddaje tudi pono
či, ko na madžarski tele
viziji ni več programa. Mo
goče bomo s tem celo do
segli, da bi vaščani manj 
hodili v gostilno."

Sicer pa imajo tudi v vaš
kih gostilnah televizor.

K. H.

Tudi v Porabju ni toliko 
anten na vsaki hiši.

Foto: Tibor Standor

MARGÉMO,
PA NEDE NAS VEČ?
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KAKO SEM SE 
PRIPRAVLJAL NA 

M ATERINSKI DAN?
Prvo nedeljo v maju smo praznovali ma

terinski dan. Jaz sem se že prej pripravljal 
na ta praznik. Zbiral sem denar, kupil sem 
darilo in nageljne. Znam tudi pesmico, ki 
sem jo povedal mami.

Tomaž Kozar, 4. r.f 
OS Gornji Senik

Vsako leto praznujemo dan matere. Ko 
sem bil še majhen, sem zmeraj narisal cve
tlice ali naredil majhno darilo v vrtcu ali 
šoli. Letos sem recitiral mamici pesem, dal 
sem ji šopek rož in čokolado. Na ta dan 
sem dober, pomagam ji in si želim, da 
mamica ne bi bila žalostna.

Kristjan Mižer, 4. r., 
OŠ Gornji Senik

Risba: Benadett Hegyvan, OŠ Števanovci

Kako skrbimo 
za domače 

živali ?
Doma imamo veliko živali. Za domače ži

vali moramo skrbeti. To so: svinje, mačke, ko
koši in petelini. Vsaka žival je svojo hrano. Svi
nja je pomije, muca mleko, kokoši in petelinčki 
jedo pšenico. Hrano dobijo vsak dan zjutraj, 
opoldne in zvečer. Kokoškam damo vsak dan 
vedro vode. V  svinjaku vsak dan zamenjamo sta
ro slamo z novo. Iz te slame bo dober gnoj. Pri 
nas se živali dobro počutijo. Mi pa se počutimo 
najboljše takrat, ko jemo svinjsko ali kokošje 
meso. A vseeno me boli srce, ko vidim kakšno 
"m ojo" žival pripravljeno na mizi.

Žo]t Bajzek, 4.r., 
OŠ Gornji Senik

Kakšen je  
moj dan ?

Vstanem zgodaj, ob šesti uri. Najprej
se umijem, si očistim zobe in se oblečem. 
Potem pospravim posteljo in naredim red 
v svoji sobi. Do takrat je zajtrk že na mizi. 
Ko pozajtrkujem, je ura že pol sedmih, 
tako da moram v šolo. Poslovim se od star
šev in grem. Na naši šoli se začne pouk ob 
sedmih. Dopoldne se "trd o " učim. Opol
dne smo že vsi zelo lačni. V  šolski jedilni
ci dobimo kosilo, potem pa malo počiva
mo ali se igramo. Ob dveh popoldne se
začnemo pripravljati na drugi dan. Ko na
redimo vse naloge, dobimo južino. Potem 
gremo domov. Ko grem iz šole, stopim
najprej po sestrico v vrtec. Ko prideva do
mov, se slečem, pomagam mamici ali se 
pa igram. Ob sedmih večerjam, potem se 
grem kopat. Na televiziji pogledam pravlji
co za lahko noč. Potem me že čaka poste
ljica.

Renata Čizmaš, 4. r., 
OŠ Gornji Senik

VEŠ- VEM
Od kdaj poznajo 

sladoled ?
Vreme se je otoplilo in 

pojavil se je prvi sladoled. 
Ko ližeš sladoled, redkokdaj 
razmišljaš, od kdaj pravza
prav poznajo ljudje slado
led?

To okusno sladilo so na 
začetku ljudje pripravljali 
tako, da so mleko in med 
zmešali, nato pa dali v zim
skem času to na mrzlo, 
da se je zmes strdila ozi
roma zmrznila, nakar so to 
lizali. Pozneje so iz sadja 
iztisnili sok in ga mešali 
s snegom in to lizali. Že 
stari Rimljani so imeli tako 
imenovano sneženo skladi
šče, kjer so shranjevali take 
zmrzali. Leta 1292 je že 
Marko Polo v Benetkah dal 
zamrznjeno sladico v zaboje 
in na svojo ladjo.

To se je razširilo tudi v 
Francijo in v druge drža
ve. Toda sladoled je bil 
še vedno izjema, posebnost 
in privilegij premožnih ljudi.

Leta 1825 so Američani 
prvi iznašli stroj za sladoled.

izdelovanje se je razširilo in 
postalo cenejše.

Sele leta 1851 so odpira
li prve "sladoledne tovarne"

tudi v Evropi in začeli sla
doled prodajati na veliko.

Pomembno je tudi leto 
1924, ko so začeli Nemci 
prvi izdelovati tudi lučke.

JK

MOJ PES
Starši, razmislimo!

Oče in mati se prepirata, 
otroci pa...

Ni prav, če oče in mati pred otroki igrata 
vloge srečnega para in ljubkost življenja, ki ga 
praktično ni. Življenje prinaša s seboj težave, 
oblikuje različna mnenja in s tem občasne ma
njše ali večje prepire oziroma nesoglasja med 
zakoncema.

Otroci pa so plašni in negotovi, kadar se star
ši prepirajo. Pomembno je, da starši nesoglasja 
razčiščujejo tako, da otroci preveč ne trpijo. 
Nesoglasja so običajen del partnerstva, zato ni 
treba imeti slabe vesti, kadar se starši prepirajo 
vpričo otrok. Res je, da so starši poroštvo za var
nost otrok. Verjetno za otroka ni nič hujšega, kot 
občutek, da lahko izgubi enega od staršev. Saj 
ima prav gotovo oba enako rad. Zato je toliko  
bolj pomembno, da je otrok vedno zraven, ko 
se oče in mati prepirata in seveda po prepiru 
tudi pomirita in skleneta spravo.

Tako naj bo prepir med zakoncema vpričo 
otrok, vendar na taki ravni, da ne bo imel noben 
od staršev slabe vesti pred otrokom.

Vsi otroci imajo zelo dober občutek za raz
položenje v družini. Nesoglasja, ki samo tlijo  
med starši v obliki medsebojne napetosti, ne 
izbruhnejo in ne pridejo na površje v obliki pre
pira in razčiščevanja, pomenijo za otroka mnogo 
večjo negotovost in strah, kot če pridejo neso
glasja na površje in se razčistijo.

Če pa pred otroki skrivamo probleme, jezo, 
prepire, če vse kažemo v lepi luči, bo otrok sča
soma iz našega razpoloženja vendarle spoznal 
medsebojno napetost. Otrok iz take družine lahko 
ima v poznejšem življenju težave pri spostavlja- 
nju odnosov in obvladovanju prepirov ter raz

čiščevanju nesoglasij.
Nekaj stvari pri razčiščevanju prepira ne sme

mo narediti:
— nesoglasij ne skrivajmo pred otrokom,
— v medsebojnem prepiru ne smemo upora

bljati žaljivih besed, kletvic,
— ne omalovažujmo partnerja s poniževanjem,
— ne lotevajmo se fizičnih obračunavanj,
— ne smemo uporabljati groženj (tudi ločitve

nih ne!),
— ne skušajmo pridobiti otroka na svojo stran. . 
Za razčiščevanje vsakega prepira, nesporazuma 
je koristno:
— vživimo se tudi v partnerjeve dokaze,
— ne upoštevajmo samo enostransko svojega 

mnenja,
— priznajmo partnerju, kar ima prav,
— svoje napake in slabosti vedno pošteno pri

znajmo,
— zagovarjajmo samo dokaze, brez omalovaže

vanja partnerjevih,
— priznajmo poraz, če imamo premalo dokazov,
— ne imejmo nikoli v mislih maščevanja,
— sprejmimo vedno pom iritev.. .
Neodkritost v prepiru je vedno začetek za nov 
prepir. To vodi v začarani krog.

Če nesoglasij ne moremo razčistiti in so prepi
ri brez pomiritev na dnevnem redu, to  našega 
otroka izredno prizadene. Takim odnosom med 
partnerjema pravimo "brezupen zakon". V  takem  
primeru je bolje, če se zakonca ločita.

JK

Mojemu psičku je ime 
Leo. Je dvobarven, ima črne 
in sive lise. Zelo je prija
zen. Rad ima tistega, ki se 
z njim malo poigra. Ima 
tri žoge, z njimi se igra vsak 
dan.

Pozna besedo žoga; če jo 
sliši, teče po njo in mi jo 
prinese. Leo je zelo pame
ten. Naredi vse, kar mu 
rečeš. Če je kregan, je zelo 
užaljen. Najraje j^ meso in 
klobase. Zelo dobro se ra
zume z muco, s kokošmi 
in račkami. Rad se gre po
tepat k sosedovemu psičku. 
Čuva nas ponoči, ko spimo.

KAK
PRIDELAMO

Ž IT O ?
Ž ito  posejemo jeseni. Da 

pride leto, te žito velko 
zraste pa ozreli. Po žetvi 
mlatimo, po tistva zrnje 
posišimo pa v žakle spravi
mo. Te pelamo v mlin pa 
doj samelemo. Melo domao 
parpelamo, po tiston pa krO 
pačemo.

Monika Ropoš, 4.r., 
OŠ Gornji Senik

Avgusta bo star 5 let.
Želim si, da bi še dolgo 

živel.

Adri Takač, 5.r., 
OS Gornji Senik

Dragi 
o tro c i!

Prejeli smo toliko reši
tev male slikovne križan
ke, da vseh imen ne mo
remo našteti, saj bi nam 
zmanjkalo prostora. Knji
žna nagrada čaka v Ured
ništvu Silvijo Merkli z os
novne šole v Stevanovcih.

Uredništvo
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DEZINFORMACIJE
Iz neuradnih virov smo zvedeli, da sta konec oktobra 
leta 1990 predsednika Madžarske in Slovenije presto
pila državno mejo pri Gornjem Seniku.
Od takrat je minilo 190 dni, mejnega prehoda pa še ni. 
(Je bil to ilegalni prestop?)

Proračun 

za narodnosti

V našem časopisu smo že 
omenili, da so dobile naro
dnosti iz državnega proraču
na 200 milijonov forintov. 
Od tega 81 mil. Romi, 
20 mil. je v rezervi, pre
ostalo pa so razdelili med 
drugimi narodnostmi. Slo
venci smo dobili 7,5 mili
jona. Kako smo prišli do 
tega? Zelo težko! Denar je 
moral razdeliti odbor za člo
vekove pravice in manjšine 
v parlamentu. Za slovensko 
narodnost so najprej predla
gali 5 milijonov; proti temu 
smo protestirali, saj je bila 
enaka vsota namenjena sku
pnemu ekonomskemu uradu 
narodnostnih zvez. Kako je 
mogoče, smo se spraševa+, 
da dobi neki ekonomski 
urad toliko kot ena naro
dnost? Pa niti niso narod
nostna organizacija! Prote
stirali smo pri manjšinskem 
odboru skupščine. Dr. 
Gabor Fodor, predsednik te
ga odbora, je razumel na
šo prošnjo in se je strinjal, 
da ekonomski urad ne more 
biti financiran s tem denar
jem. Dobili smo dovolje
nje za udeležbo na seji 
omenjenega odbora, na ka
teri smo skupaj z drugimi 
narodnostnimi poslanci po
vedali svoje mnenje o tem. 
Seveda so že pred sejo iz
delali nov predlog za raz
delitev denarja, po katerem 
so predlagali za našo in srb
sko narodnost 7,5 mil. 
forintov. Pri tem smo dol
žni veliko zahvalo dr. Fo- 
dorju, predsedniku odbora, 
in Vilmošu Horvatu, poslan
cu iz Železne županije, ki 
je govoril za nas in podprl

našo prošnjo, isto je storil 
tudi poslanec Romov, Ala- 
dar Horvat. Pri glasovanju 
je bila večina poslancev za 
novi predlog. Slovenci smo 
torej dobili 2,5 mil. več in 
sicer od petih milijonov, na
menjenih ekonomskemu 
uradu, ki ga nihče več ne 
potrebuje. S tem ko mu ni
so odobrili proračuna, je 
moral nehati delati. Na seji 
so nekateri poslanci prote
stirali, ker smo Slovenci in 
Srbi dobili toliko denarja. 
Predsednik G3bor Fodor je 
to opravičil s tem, da gre 
za dve novi organizaciji brez 
infrastrukture in z istimi ci
lji, kot jih imajo velike na
rodnostne zveze, in istimi 
nalogami, ki jih moramo 
rešiti.

Proračun za časopise ni 
tako ugoden. Narodnostnim 
časopisom je namenjeno sa
mo štirideset milijonov, kar 
je zelo malo za osem časo
pisov. Štirje izhajajo, novi 
pa ne morejo začeti izha
jati, ker denar še ni razde
ljen. Za slovenski časopis 
so v Manjšinskemu uradu 
predlagali 2 mil. forintov. 
Na to smo pa rekli, da je 
zelo malo in taka razdeli
tev ni realna. Zaradi tega 
smo pisali pismo novemu 
ministru za narodnosti, Fe
rencu Nagyu, naj pomaga, 
da bi dobili narodnostni 
časopisi več denarja. Tudi 
Gabor Fodor je obljubil, 
da bo poskušal zagotoviti 
več denarja v ta namen.

Irena Pavlič

NIKA  
ZA  SMEJ

Naš Vilmoš je  eden den malo več p ijo , kak je  šagau meu, 
ta pa nazaj lejča po pau ti, da domau de. Policaj ga v id i 
pa ga sprvaja domau. Vilmoš gnauk samo stana, pa policaja 
pravi: "T ü  dja (jaz) man ižo, tü  ma n o t petaj."  Policaj p ita : 
" Gvüšni sta f  ton, rejsan je  tau vaša iža?" "T ü  je  k lü č , o p ri 
dve ra !" Pa rejsan, dvera so sé odprla. Naš p ijan  Vilmoš pa 
p rav i: "N o  vidiš, doma sva. Vidiš t is t i tje jp  (sliko) na stejni? 
Tau san dja. Tan je  te lev iz ija .. .  lan i smo go k ü p ili  "  Obadva 
dale dete, pa prideta f  spalnico. Policaj p ita : "S to  je  tista 
ženska, štera tan na postala sp i? " " Sto, Sto? Vejpa moja 
žena. Pa Zdaj dobro gledaj t i  čeden (pameten) po lica j! V idiš 
tistoga možaka, šteri leži p r i  m o jo j žen i? " Policaj p rav i " 'V i 
d i n. "  "Na, tau sé pa d ja ."

Eden fejs p ijan  človek planta f  krčm au pa sé skouzi. 
Policaj — šteri tan pauleg s to ji — ga p ita : "Z ako j pa djauča- 
te? (sé jo č e te )"  "Odau san svojo ženo za lite r  palinke, sploj 
rad b i go nazaj daubo."  Policaj pravi: "T ak  fejs go rad i 
mate, tak fejs van fa li vaša žena?"

"Vraga m i fa li žena! Znauvič sé žedan."

Irena Barber

RAZPIS  

O NATEČAJU
Kuratorij sklada Za narodne in etnične manjšine na Madžar- 

skem razpisuje natečaj za podpiranje samoorganizacijskih priza
devanj, spodbuditev obstoja manjšin.

Lahko se prijavi vsaka naravna in pravna oseba s programi za 
organiziranje lokalnih skupin, potrditev narodnostne identite
te, negovanje materinščine, ohranitev tradicionalne kulture.

Kuratorij da prednost tistim , ki gradijo na dosedanjih uspe
hih in na svojih materialnih sredstvih. Kuratorij želi predvsem 
podpirati programe, samo v izjemnih primerih bo podpira 
financiranje delovanja organizacij in investicije.

Na javni natečja sel lahko prijavi vsak. Udeležite se ga lahke 
le z obrazcem, upoštevaje pogoje, ki jih  le-ta vsebuje.

Obrazec lahko dobite: Nemzeti es Etnikai Kisebbsegi Hivatal 
(Urad za narodne in etnične manjši
ne) Budapest, V. Kossuth ter 4. III.
60.

Informacije dobite po telefonu številka: 1123-420/ int. 347. 

Roka za vložitev natečaja: 15. maj 1991,30 . sept. 1991.

PALYAZATI FELHIVAS!

"A  magyarorszšgi nemzeti es etnikai kisebbsegekert" alapft 
vany kuratoriuma a kisebbsegek onszervezodesi tdrekveseinel 
tžmogatšs^ra, fenmaradasuk eldmozdltasara palyazatot ir ki

Palyazni lehet a kisebbsegek helyi kozossegeit megszervezč 
ontudatukat meger&sltd, az onyanyelv apolžsat, a targyi 4 
szellemi kultura emlčkeinek megbrzset, kutateis^t c4lzd progra 
mokkal.

A kuratorium elonyben reszesiti azokat a p£ly£zbkat, akil 
az eddig elčrt eredmčnyekre 4s sajdt anyagi forrdsokra is čpitenel 
Az alapftvžny elsosorban programokat k Iva n tšmogatni, szer 
vezetek mukodesi koltsegeihez. beruhazšsokhoz esak kivdtele 
esetekben jarul hozza.

A nyilv£nos pšlyazaton barki rdszt vehet. PSlyšzni esak urla 
pon lehet, az abban lelrt paly£zat i felteteleknek megfelelčen

Beszerezheto: Nemzeti es Etnikai kisebbsegi Hivatal Buda 
pest, V . Kossuth ter 4. I I I .  60.

Erdeklodni: 1123-420/347 meli. telefonsz&mon 
Benyujtasi hataridd: 1991. m£jus 15., 1991. szeptember 30.

UČENCI Z GORNJEGA 
SENIKA NA MORJE 
Novembra lani je osno

vno šolo Gornji Senik med 
drugimi obiskala skupina ra
vnateljev osnovnih šol iz 
Ljubljane Šiške v Republi
ki Sloveniji.

Takratno obljubo sedaj 
izpolnjujejo. Za konec juni
ja so povabili manjšo skupi
no učencev osnovne šole 
Gornji Senik kot svoje gos
te na Jadransko morje — v 
šolo v naravi — na učenje 
plavanja in oddih.

Gornjeseničani bodo go
stje svojih vrstnikov z osno
vne šole Šmartno pod Šmar
no goro. Verjetno bo šla 
skupina učencev mladih lut
karjev z mentorico Klaro 
Fodor.
SESTANEK VZGOJITELJIC 

IN PROFESORJEV 
SLOVENSKEGA JEZIKA 

V začetku maja je bil 
sestanek aktiva vzgojiteljic 
in profesorjev slovenskega 
jezika iz vrtcev, osnovnih 
šol in gimnazije. Obravnava
li so spremembe slovenske
ga pravopisa. S tem v celo
ti uresničujejo načrtovano 
izobraževanje v tem šolskem 
letu.

PROFESORJI 
TELESNE VZGOJE 

V SLOVENIJI 
Profesorji telesne vzgoje 

pod vodstvom ravnatelja Ča- 
be Kotlarja z 2. osnovne 
šole v Monoštru so bili 
gosti svojih kolegov v Repu
bliki Sloveniji.

Ogledali so si učno uro, 
novo telovadnico in šport
no opremo ter igrišča pri 3. 
osnovni šoli v Murski 
Soboti. Po ogledu in kraj
šem razgovoru so odšli v 
Zreče in v zimski športni 
center Rogla na Pohorju. 
Ogledali so si smučarske te
rene in se dogovarjali o 
možnostih smučanja za 
učence te šole v prihodnji 
zimski sezoni.

ČASOPIS ZVEZE  
SLOVENCEV NA 
MADŽARSKEM  

Izhaja vsak drugi četrtek 
Glavna in odgovorna 

urednica Marijana Sukič
Naslov uredništva: 

H-9970 Monošter, Szšll 
Kolman tčr 11, p. p. 77

Cena:
posamezna številka 
10 forintov oz. din, 
celoletna naročnina 
240 forintov oz. din

Tisk: SOLIDARNOST, 
Arhitekta Novaka 4 

69000 Murska Sobota, 
Slovenija

Nenaročenih rokopisov in 
fotografij ne vračamo.


